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Dotaz: 

 

Jsem studentem Fakulty sociálních studií Masarykovy univerzity v Brně a v rámci své stáže v organizaci 

EFFORTS v Bruselu a v rámci svého diplomového výzkumu studuji zájmy IPM Josefov (součást města 

Jaroměře) a jejich prosazování na různých úrovní vládnutí. Organizace EFFORTS je mezinárodní 

nevládní organizací, která sdružuje pevnosti v Evropě a reprezentuje jejich zájmy v Bruselu. Rád bych 

Vás požádal o zodpovězení mých otázek – odpovědi mi velmi pomohou v mém dalším výzkumném 

postupu. 

 

• Jaká část vašeho ministerstva (případně jaké jiné ministerstvo) má na starosti problematiku  

Josefova (a Terezína)? 

 

• Jakým způsobem se hodláte jako MMR „postarat“ o IPM Josefov? 

 

• Jakým způsobem hodláte do obnovy Josefova zapojit Evropskou unii? 

 

• Je nějaký problém, který je potřeba na úrovni EU překonat při financování obnovy Josefova? 

 A  

naopak, je něco, co by bylo vhodné na úrovni EU prosadit, aby financování Josefova probíhalo 

snadněji? 

 

• Resp. mohu Vám nějak napomoci z mé pozice v organizaci EFFORTS? 

 

• Z jakých peněž hodláte Josefov financovat? Jaký je jejich účel, resp. mohu někde nastudovat  

podmínky čerpání / účel daných peněz? 

 

• Proč se nepodařilo získat výjimku u Evropské komise při udělování dotací na brownfieldy v  

Josefově? Nejde mi až tak o ideové důvody, jako spíše o technické problémy – kde se to 

zaseklo?  

Více info na: https://pardubicky.denik.cz/zpravy-z-ceska/pevnostni-mesta-josefov-terezin-penize.html  

 

 

Odpověď: 

 

K jednotlivým částem Vaší žádosti o informace podle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 

k informacím, ve znění pozdějších předpisů, kterým jste požádal o informace, týkající se otázek 

financování pevnostního města Josefov v Královéhradeckém kraji, ministerstvo uvádí následující:. 

.Jaká část vašeho ministerstva (případně jaké jiné ministerstvo) má na starosti problematiku Josefova 

(a Terezína)? 

Tuto problematiku řeší Odbor strategií a analýz regionální politiky a politiky bydlení ve spolupráci  

s dalšími útvary na MMR, např. s Odborem řízení a koordinace fondů EU. MMR dále v této oblasti 

spolupracuje s Ministerstvem kultury a Ministerstvem financí. 

 

https://pardubicky.denik.cz/zpravy-z-ceska/pevnostni-mesta-josefov-terezin-penize.html


• Jakým způsobem se hodláte jako MMR „postarat“ o IPM Josefov? 

•  

Řešení pevnostního města Josefov je součástí řešení tématu regenerace pevnostních měst Terezín  

a Josefov. MMR připravilo na vládu ČR komplexní materiál, který byl schválen. Na základě usnesení 

vlády ČR č. 889/2022 byla ustanovena “vládní komise”. Jednání vládní komise se účastní zástupci 

MMR, MK a MF a obou dotčených krajů. Cílem činnosti vládní komise bude nalezení shody na procesu 

záchrany a systémového financování pro sanaci a následné nové využití objektů v obou pevnostních 

městech. 

• Jakým způsobem hodláte do obnovy Josefova zapojit Evropskou unii? 

 

Zapojení konkrétních EU institucí MMR zatím neplánuje, může se to však ukázat jako přínosné  

do budoucna. Pro potřebu dílčí regenerace objektů v obou pevnostních městech se počítá s využitím 

EU fondů na programové období 2021–2027. Zde vycházíme z aktuálně platného právního rámce. 

V plánu je využití iniciativy New European Bauhaus (NEB) pro realizaci mezinárodní urbanisticko-

architektonické soutěže, zejména pro Terezín, ve spolupráci s relevantními partnery v ČR i zahraničí. 

Vhodné i pro Josefov a jeho části. Pro dílčí řešení budou zapojeny i národní zdroje.  

 

• Je nějaký problém, který je potřeba na úrovni EU překonat při financování obnovy Josefova?  

A naopak, je něco, co by bylo vhodné na úrovni EU prosadit, aby financování Josefova probíhalo 

snadněji? 

 

„Účely“ podpor z EU fondů se nepotkávají s reálnými potřebami obou pevnostních měst. EU fondy lze 

využít jenom pro dílčí řešení. Zároveň EU fondy nejsou nárokové a mohou být rovněž limitující max. 

částkou celkových způsobilých výdajů na projekt. Zároveň velkým limitem jsou také požadavky EU např. 

v oblasti zohlednění zásad “významně nepoškozovat”, významná je i otázka klimatické odolnosti. 

Uvolnění pravidel je v současném době nereálné. 

 

• Resp. mohu Vám nějak napomoci z mé pozice v organizaci EFFORTS? 

 

Za Vaši nabídku děkujeme, rádi se seznámíme s činností organizace EFFORTS. 

 

• Z jakých peněž hodláte Josefov financovat? Jaký je jejich účel, resp. mohu někde nastudovat 

podmínky čerpání / účel daných peněz? 

 

Hledání receptu systémového financování jak pro sanaci, tak pro budoucí využití, bude součástí vládní 

komise. Do celého procesu budou muset být zapojeny jak peníze z EU fondů, státního rozpočtu  

vč. peněz obcí a krajů. Jedná se o specifická území, která svým obrovským komplexem objektů 

přesahují možnosti řešení ze strany měst se řádně starat o svůj majetek s péči řádného hospodáře. 

Rozpočty obcí max. stačí na udržení základního provozu měst. Na spolufinancování velkých 

investičních projektů z dotací nezbývá obcím dostatečné množství peněz a komerční úvěr nemají obce 

šanci získat. Budoucí investiční nároky přesahují i možností krajů.  

 



Ohledně budoucího využití objektů lze uvést, že nejdál je Josefov. Zde již dlouhou dobu existuje 

spolupráce města Jaroměř s Královehradeckým krajem a dalšími subjekty. Např. v rámci Městského 

opevnění I. a II., Horní pevnost a Korunní hradba se počítá s využitím pro turismus, edukační, výstavní 

a spolkové činnosti vč. částečného komerčního využití. V rámci Čtvercových kasáren v Josefově se 

počítá se vznikem depozitárních prostor pro 5 kulturních institucí Královehradeckého kraje  

a společenské aktivity pro veřejnost. V rámci ideové myšlenky se počítá s vytvořením specializovaného 

multifunkčního zařízení prostřednictvím využití sociálních a zdravotních služeb v prostorách bývalé 

Vojenské nemocnice. 

 

• Proč se nepodařilo získat výjimku u Evropské komise při udělování dotací na brownfieldy 

v Josefově? Nejde mi až tak o ideové důvody, jako spíše o technické problémy – kde se to 

zaseklo?  
 

K tomuto dotazu sdělujeme, že MMR o žádnou výjimku nežádalo, a ani mu není známo, že by měla být 

nějaká výjimka v této souvislosti udělena.  

 

 

 


